
حلاج زاده در گفتگو با خبرگزاری برنا:
بهروز وثوقی برای ورود به ایران 

منعی ندارد 
رئیس مرکز خدمات 
نیــان  ا یر ا ه  ور مشــا
خارج از کشــور گفت: با 
هماهنگی های انجام شده 
با مسئولان کشور همه 
هنرمندان، خوانندگان و 

ورزشکاران خارج از کشور از جمله »بهروز وثوقی« 
برای آمدن و ماندن در ایران هیچ مانعی ندارند و بستر 
بازگشت آنها مهیا شده است. خبر جدید سیدمجید 
حلاج زاده در گفتگوی اختصاصــی با خبرگزاری 
برنا در خصوص بلامانع بودن بازگشت هنرمندان 
شاخصی که مدتهاست آرزوی بازگشت به کشور را 
دارند ولی نگران برخوردهای قهری با خود هستند 
می تواند بهانه ای برای تحقق آرزوهای این بخش از 
مردمی باشد که می توانند به موطن خود بازگردند و از 
رافت اسلامی برخوردار شوند. خبر خوش حلاج زاده 
می تواند برای بسیاری از کســانی که به هر دلیلی 
از ایران رفته اند و آرزوی بازگشــت به وطن را دارند 

جذاب و خواندنی باشد.
    

در گفت وگو با مریم حق پناه مطرح شد؛
تکنیک مستندسازی ما ضعیف است

کارگردان مســتند 
ورزشــی »این گوی، این 
میدان« معتقد اســت: 
تکنیک مستندسازی ما 
ضعیف است و این آفتی 
که مستندسازی را تهدید 

می کند.  به گزارش ایلنا، مریم حق پناه، مستندساز 
زن ایرانی افزود: گاهی با پررنــگ کردن درام و وجه 
داســتانی می خواهیم این ضعف را پنهان کنیم، به 
همین دلیل بعضی مستندهایی که این سال ها ساخته 
شده و رنگ و بوی اجتماعی دارد از فضای واقع گرایانه 
مستند فاصله گرفته و به حقیقت بودن آن ها می شود 
شک کرد.  این کارگردان ادامه داد: در تجربه شخصی 
خودم که درباره چوگان مســتند ساختم، وقتی به 
فدراسیون رفتم دوستانی بودند که می گفتند برای 
ساخت این مستند چقدر پول به فدراسیون پرداخت 
می کنی؟ یعنی اصلا متوجه جایگاه مستند و کاری که 
انجام می دهد نبودند و فقط وجه تبلیغاتی و تجاری 
آن مدنظرشــان بود. این مشکلات معمولا در اغلب 
سازمان ها و نهادها وجود دارد. به همین دلیل افرادی 
که در این سازمان ها هستند، پروژه ها را به دوستان یا 

مستندسازانی می دهند که با آن ها رابطه دارند. 
مستندسازان درگیر معیشت هستند

حق پنــاه در بخش دیگری از ســخنانش گفت: 
مستند ورزشی، گونه جذابی است. ماهیت ورزش پر از 
هیجان و شادی است. اما فضای قالب در مستندسازی 
درسال های اخیر متاثر از جشنواره ها، جایزه ها و پسند 
آن ها بوده است. اگر مستندسازی در جشنواره ای جایزه 
گرفته و تحسین شده، یک سال مسیر مستندسازی به 
سمت آن جنس فیلم بوده است. مستندسازی به دلیل 
شرایط اقتصادی، حرفه سختی شده و مستندسازان 
درگیر معیشت هســتند. طبیعی اســت که برای 
کسب درآمد مجبور باشند به پسند مدیران و جوایز 
جشنواره ها فکر کنند.  کارگردان »داستان سیمرغ« 
ادامه داد: مسئله زنان و ورزش و موضوع زنان ورزشکار 
در ایران، هم موضوع جذابی است هم سوژه ای است 
که رسانه های خارجی درباره آن تمرکز و خبرسازی 
فراوانی می کنند. توجه به ساخت مستند با این موضوع، 
هم می تواند حضور و عیار حضور زنان در عرصه ورزش 
را نشــان بدهد هم تصویری واقعی تــر از ایران برای 

مخاطب جهانی، ارائه بدهد.   
تک بعدی بودن، بزرگترین مشکل 

مستندسازی در ایران است
کارگــردان »آنام« گفت: بزرگترین مشــکل 
مستندسازی در ایران این است که تک بعدی است. 
مستند باستان شناسی یا مستند زیست محیطی 
هم جذاب اســت، هم مخاطب و تماشاگر دارد، اما 
آنقدر که روی مستندسازی اجتماعی تمرکز و توجه 
وجود دارد، روی شاخه های دیگر نیست. متاسفانه 
مدیران آنقدر زود جابه جا می شوند که نمی توانند 
ایده ها و برنامه های بلندمدت داشته باشند و همه 
برنامه هایشان را عملی کنند. طبیعی است در دوران 
مدیریت هر مدیر فرهنگی و سینمایی، آنقدر مسئله 
و کار روزانه و درگیری وجــود دارد که تولید فکر و 
ریل گذاری برای آینده ممکن است در کوران مسائل 

روز، گم یا فراموش شود.
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مینا بنی هاشمی

در گذر از 70 سالگی همچنان پرکار 
بوده و آثارش زینت بخــش بزرگترین 
گالری های ایران است. این فارغ التحصیل 
دانشکده هنرهاي زیبا که عضو شهرک 
بین المللــی هنرمندان پاریس اســت 
تاکنون در پنج نمایشگاه خارجي و حدود 
40 نمایشــگاه انفرادی و 60 نمایشگاه 
گروهی شرکت داشــته است. کیومرث 
قورچیان در طول سال ها فعالیت هنری، 
موفق به دریافت گواهینامه هنری درجه 
یک ـ معادل دکترا ـ در رشــته نقاشی از 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی شده و در 
کارنامه اش رتبه منتخب پنج جشنواره 
معتبر تجســمی به چشــم می خورد. 
منتقدی درباره قورچیان نوشته است: 
»رنگ ها در نقاشی او چون شعر در دیوان 
مولانا به ســماع درمی آیند. مخاطب به 
وضوح رقص رنگ را در آثار این هنرمند 
می بیند. تلاش قورچیان بــرای ایجاد 
بافت منحصر به فرد از رنگ های آسمانی 
در نقاشی و در عین حال انتقال مفاهیم 
عرفانی مولــوی، نوعی وجد و شــور را 

به مخاطب القــا می کند و او را به ســیر 
در کائنات می برد.« با ایــن هنرمند به 
گفت وگو نشستیم که در ادامه می خوانید.

    
  چرا نقاشی؟

اینکه چرا نقاشی را بین همه هنرها 
انتخاب کردم باید بگویم نقاشــی مادر 
هنرها اســت؛ در طول تاریخ بیشــتر 
هنرمندان تجســمی، نقاشــان قابلی 
بوده اند و درواقع یــک نقاش به تمامی 
امور تجسمی واقع اســت. پس اگر به 
گذشته برگردم دوباره نقاشی را انتخاب 
خواهم کرد. امروز خودم را نسبت به 20 
یا 50 سال پیش بهتر می بینم. هر سختی 
که بوده با رشد من همراه بوده است. امروز 
من هر لحظه بهتر از گذشته من است چرا 
که در این مسیر بسیار تلاش کرده ام و به 

نتیجه دلخواهم رسیده ام.
  هنر و به ویژه نقاشــی به چه 
شکل می تواند در بلوغ انسان مدرن 

مؤثر واقع شود؟
انســان با نقاشــی کردن بــه عالم 
لایتناهی دســت می یابد و به زیبایی 
شناختی می رسد که جامعه را آرمانی 

می کند. مــا برای شستشــوی جان و 
وجودمان نیاز به نقاشی داریم. امیدوارم 
روزی برســد که هر انســانی از درون 
خودش یک تابلوی نقاشی بکشد، چراکه 
روح انسان، تجلی تمام هستی است. هر 
انسانی با نقاشی کشــیدن به درونیات 
خود وصل می شود و درک بیشتری از 

تمام وجوه زندگی خواهد داشت.
  نخستین نقشــی که خلق 
کردید در چه دوره ای و با چه موضوع 

و متریالی بود؟
اولین باری که نقاشــی کشیدم در 
دوران دبستان بود؛ دقیقا یادم می آید 
که ســوم ابتدایی بودم و ناظم مدرسه 
از ما خواست نقاشی بکشــیم. آن روز 
برای بیشتر دوستانم نقاشی کشیدم و 
همه شان نمرات بالاتری از من گرفتند. 
ایده اثرم یک بافتنی هنر دست مادرم بود. 
راستش زمانی که این بافتنی را می دیدم 
محو رنگ ها و نقش های آن می شدم و به 
مرور متوجه شدم رنگ های آن بافتنی 
در رنگ های آثار من تجلی یافته است. 
از آن موقع به بعد، مادرم را در قالب یک 
نقاش می دیدم. البته باید بگویم از همان 

سال ها تاثیر بسزایی از طبیعت گرفتم.
  پرسش دیگر اینکه چرا امروزه 
فضای تقلب و کپــی کاری در آثار 
هنرمندان کشورمان در حال انتشار 

است؟
ایــن موضــوع ناشــی از تنبلی و 
بدعت هایی اســت که در وجود برخی 
هنرمندان نهادینه شــده است که به 
طور قطع ترک آن ســخت است. شاید 
هم بتوان گفت این شــیوه به طور قطع 
قابل دسترس تر برای هنرمندان است 
هرچند یک هنرمند می بایست بداند اگر 
کار نو و خلاقانه ای انجام ندهد قطعا آن اثر 
سبک شمرده می شود و در خور نام وی 

نخواهد بود.
  آیا برای خلق هر اثر هنری، 
شــرایط خاص یا متفاوتی را مهیا 

می کنید؟
خب موسیقی، مراقبه و مدیتیشن 
در خلق آثار من نقش مهمی دارند. در 
واقع باید بگویم شنیدن یک موسیقی، 
تماشــای یک طبیعت زیبا، حتی یک 
لبخند، یک مطالعه مناسب و تورق یک 
مثنوی از مولانا تمام شان برایم ذخیره ای 
اســت که به هنگام قلــم زدن در آثارم 

متجلی می شوند.
  در آفرینش یک اثر آیا بیشتر 
به علاقه خود توجه دارید یا اقتضای 

بازار و علایق خریداران هنری؟
در خلق آثارم بی زمانی و بی مکانی 
بســیار مهم اســت و نوعی سبکبالی 
برایم دارد. از این رو در هنگام خلق شان 
توجهی به علایق دیگران ندارم، اما بعد از 
خلق آثار شاید بحث تجاری و اقتصادی 
برایم مهم باشد که خوشبختانه تا به حال 
برایم بســیار خوب پیش رفته است و 
موجب شده جزو پرفروش ترین نقاشان 
معاصر باشم. پیداست که فروش آثار یک 
هنرمند هم امنیت مالی برایش دربردارد 

و هم امنیت روحی.
  طی نیم قرن فعالیت هنری، 
تمایلات و رویکرد مفهومی آثار شما 

چه مسیری را طی کرد؟

 بعد از اینکه مسیر رئالیسم و کلاسیک 
را در پیش گرفتم به این نتیجه رسیدم که 
می بایست یک اتفاق جدید یا ماجرای 
مناسبتری را در پیش بگیرم که احساس 
کردم آبســتره و انتزاع، مبحث بسیار 
گسترده و عمیقی اســت و می تواند به 
احساساتم در نقاشی، جواب کاملتری 

بدهد.
  با این اوصاف آیا می توان گفت 
استاد قورچیان تحت تاثیر تفکر یا 

هنر دوره خاصی بوده است؟
ببینید تاثیرات ونگوگ و گوســتاو 
کلیمت در آثار من بسیار مشهود است؛ 
اما مطالعات بسیار زیادی در تاریخ هنر 
داشــته ام و به نوعی می توانم بگویم هر 
کدام از هنرمنــدان دوره های مختلف، 
تاثیرات خاص خود را در حیات هنری 
من داشــته اند. حتی هنرمندان ایرانی 
همچون ســلطان محمد نقاش و رضا 

عباسی.
  نسبت هنرمند با جامعه در چه 
ترازی قرار دارد و چه چالش هایی 

این نسبت را در برگرفته است؟
به نظر من، جامعــه ما یک جامعه 
شکسته است هرچند در هنر، شکست 
وجود ندارد چرا که هنر سراسر تعالی 
و رشــد اســت. اما زمانی که با جامعه 
و انســان های شکسته شــده مواجه 
می شــوی این تعارض کاملا ملموس 
اســت و همین امر موجب می شــود 

هنرمند در کار خود کند شود و درک 
مناســبی از او و آثارش نشود. از سوی 
دیگــر چالش هایی کــه هنرمندان با 
آن روبرو هستند شــامل چالش های 
عمومی و فردی اســت. هنرمند هنوز 
در بستر جامعه ما تعریف درستی ندارد 
و چیزهایــی جای یــک هنرمند قرار 
گرفته که هنرمنــد را محو می کند اما 
چندان ربطی به هنــر پیدا نمی کند. 
در مجمــوع باید گفــت هنرمند در 
جامعه ما حمایت نمی شود و نه جایگاه 
معنوی دارد نه جایگاه مادی. در واقع 
هنرمندان قوای خلاقه جوامع هستند، 
 اما در جامعه ما اصــلا توجهی به قوای 

خلاقه هنرمند نمی شود.

کیومرث قورچیان، نقاش معاصر در گفت وگو با »توسعه ایرانی«:

در هنر، شکست وجود ندارد

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي

سینما

ابراهیم  پورفرج با اشــاره به آنکه لغو روادید 
سفرهای گروهی بین ایران و روسیه، روسیه را 
تبدیل به مقصدی مانند ترکیه برای گردشگران 
ایرانی می کند و ما تنهــا نظاره گر خواهیم بود، 
گفت: روس ها اطلاعی از جاذبه های ایران ندارند و 
آن را نمی شناسند. ضمن آنکه زمانی برای صدور 
ویزا مشــخص نشــده و ما همچنان در این باره 

بلاتکلیف هستیم.
به گزارش ایلنا، ابراهیم  پورفرج با اشــاره به 
اینکه درحال حاضر اجازه ورود تورهای خارجی 
داده نشده است، افزود:  وزیر بهداشت فقط اجازه 
ورود گردشگران سلامت را داده است چراکه در 
این حوزه از منافع حضور گردشگران برخوردار 
می شوند اما هنوز اجازه ورود سایر گردشگران 
داده نشده است. حتی اجازه ورود به گردشگرانی 
که از مرز وارد می شوند و طبیعتگرد هستند نیز 

داده نمی شود.
تمام این صحبت ها درحالی مطرح می شود 
که چنــدی پیــش وزارت میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی جمهوری اسلامی 
ایــران و آژانس فدرال گردشــگری روســیه، 
موافقتنامــه ای مبنی بر لغو روادید ســفرهای 
گروهی شــهروندان جمهوری اسلامی ایران و 
شهروندان فدراسیون روسیه منعقد کردند که 
برای دوره زمانی 202۱ تا 202۳ اجرایی خواهد 
شد. پورفرج با اشاره به آنکه لغو روادید به تنهایی 
نمی تواند عامل تقویت تورگردانی باشد، تصریح 

کرد: لغو روادید می تواند تعداد ورود گردشگران 
را تغییر دهد اما در شرایط فعالیت 5 هزار شرکت 
خدمات مسافرتی که ســرمایه گذاری کرده اند 
و نیــروی فعال دارنــد، تغییــر آنچنانی ایجاد 
نمی کند. ضمن آنکه بخــش خصوصی از مفاد 
موافقتنامه ای منعقد شده اطلاعی ندارد و این 
قرارداد در قالب مســئولان دولتی امضا شــده 
است. همچنین شنیده شده این تفاهم نامه به 
صورت لغو روادید برای تورهای گروهی است که 
می توانیم سفرنامه های از قبل تعریف شده برای 

آن ها در نظر بگیریم.
 مسئولان گردشگری کشــور تاکید دارند، 
تعدادی از آژانس های گردشگری ایران و روسیه 
به عنوان مجری تحقق و برگــزاری این رویداد 

انتخاب و معرفی خواهند شد. این درحالی است 
که به عقیده رئیس جامعــه تورگردانان ایران 
چنین امری خلاف قانون است و تمام آژانس های 
دارای مجوز باید این امکان را داشته باشند که در 
حوزه تورهای روسیه ورود کنند، پورفرج گفت: 
بارها دراین خصوص با دولت صحبت کرده ایم 
که کارهای خــلاف انجام ندهنــد. اینکه چند 
آژانس اجازه برگزاری تور روسیه داشته باشند، 

خلاف است.
 مسئولان به 5 هزار شرکت مجوز برگزاری 
تور داده اند، آیا مسئولان به اشتباه مجوز داده اند 
که اکنــون می خواهند برگزارکننــدگان تور 
را محدود کننــد؟ آیا معتقد هســتند مابقی 
دفاتــر خدمــات مســافرتی توانایــی لازم 

 را ندارنــد؟ در این صورت چرا مجــوز دادند؟
به اعتقاد پورفرج، موضوع برداشتن ویزا در قالب 
تورهای گروهی بین ایران و روسیه نیست بلکه 
باید ببینیم روس ها چه شناختی نسبت به ایران 
دارند تا این مقصد را برای ســفر انتخاب کنند. 
هرچند روابط سیاسی بین دولت ایران و روسیه 
خوب است اما ارتباط مردم در میان این دو کشور 

ضعیف است.
البته باید یادآور شــد موضوع لغــو روادید 
تورهای گروهی بین ایران و روســیه از تاریخ ۸ 
فروردین ۱۳۹6 تاکنون مطرح است و اکنون به 
مرحله اجرا نزدیک می شود اما طی این سال ها 
هیچ فعالیتی برای شناساندن جاذبه های ایران 
به روس ها انجام نشده. رئیس جامعه تور گردانان 
ایران معتقد است: بازارسازی برعهده دولت است 
اما طی این سال ها مسئولان گردشگری ایران 
هیچ فعالیت درخوری برای معرفی جاذبه های 
ایران به روس ها انجام نداده اند. این امر همچون 
سفر ایرانی ها به ترکیه خواهد شد. سالانه بیش 
از 2 میلیون نفر از ایران به ترکیه سفر می کنند اما 
تعداد گردشگران ترک که به ایران می آیند، بسیار 
اندک است. درخصوص روسیه نیز چنین خواهد 
شد. بازار ایران برای روسیه بسیار خوب است اما 

قطعا بالعکس آن صدق نمی کند.
اگر نگاهی به سیاست های روسیه درخصوص 
برگزاری تورهای گردشــگری داشته باشیم، 
شــاهد آن خواهیم بود که چندی پیش آژانس 

گردشــگری فدرال روســیه )روس توریسم( 
بــه توراپراتورهای این کشــور توصیــه کرد، 
گردشگرانی را که در یک ســال گذشته موفق 
نشده اند سفر بروند و سفر آن ها به تعویق افتاده 

است، باید در اولویت به ترکیه اعزام شوند.
به دلیــل بســته بــودن مرزهــا و کندی 
واکسیناســیون در ایران، درحال حاضر ایران 
مقصد ســفر گردشــگران روس نخواهد بود. 
پورفرج معتقد است: نه تنها گردشگران روس، 
بلکه بسیاری از گردشگران خارجی که خواستار 
ســفر به ایران هســتند درحال حاضر به دلیل 
شرایط موجود سفر خود را به تعویق انداخته اند. 
ضمن آنکه بسیاری از گردشگران که اکنون در 
جاده ابریشم در تردد هستند از تمام کشورها ویزا 
دریافت می کنند به جز ایران. گردشگران خارجی 
از اروپا نیز خواستار سفر به ایران هستند اما ویزا 
به آن ها داده نمی شود. آن ها دائم از ما می پرسند 
که چه زمانی ویزا صادر می شود و ما پاسخی جز 
»نمی دانم« برایشان نداریم. حتا وزارت خارجه 
دراین خصــوص تصمیم گیر نیســت و وزارت 

بهداشت تصمیم می گیرد.
او در ادامــه تاکیــد کرد: وزارت بهداشــت 
اطلاعی از گردشــگری ندارد، بازار گردشگری 
رانمی شناســد. وزارت میراث و گردشــگری 
نیز در این خصــوص کاری نمی کند و شــاید 
توضیحات کافی به مسئولان درخصوص لزوم 

ورود گردشگران خارجی داده نمی شود.

رئیس جامعه تورگردانان ایران:

روسیه، ترکیة دوم برای گردشگران ایرانی می شود و ما تنها نظاره گر خواهیم بود

گردشگری

به نظر من، جامعه ما یک 
جامعه شکسته است 

هرچند در هنر، شکست 
وجود ندارد چرا که هنر 

سراسر تعالی و رشد است؛ 
اما زمانی که با جامعه و 

انسان های شکسته شده 
مواجه می شوی این تعارض 
کاملا ملموس است و همین 
امر موجب می شود هنرمند 
در کار خود کند شود و درک 
مناسبی از او و آثارش نشود
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